



Свидетельство о регистрации средств массовой информации  
ПИ № ФС77-59046  
от 18 августа 2014 г.

Эл. № ФС77-623919  
от 3 июля 2015 г.

## **Альманах «Крым» № 19**

**Учредитель:** Фонд поддержки межнациональной культуры и общественных международных отношений

ISSN 2658-7793

4 выпуска в год.

**Сайт:** <http://etnosocium.ru/almanakh-krym>

Входит в перечень рецензируемых научных изданий ВАК РФ.

**Языки:** русский, английский.

Материалы журнала размещаются на платформе РИНЦ Российской научной электронной библиотеки, Electronic Journals Library Cyberleninka.

Москва 2020

## Цели и тематика

Создавая наш альманах, мы объединяем усилия, мысли, чувства тех, кто воспринимает Крым не только с точки зрения опыта прошлых поколений, но и как место, где предстоит еще много и много работать, трудиться, сотрудничать людям разных культур, разных этноконфессиональных ориентиров, людям разных поколений, размышляющих об экономических и политических судьбах полуострова.

Альманах «Крым» является международным журналом как по составу редакционной коллегии, так и по авторам и тематике публикаций.

Журнал предназначен для публикаций научных статей являющимися результатом фундаментальных и прикладных научных исследований российских и зарубежных ученых, обзорных научных материалов, научных сообщений, тематических библиографических обзоров. В журнале могут быть опубликованы материалы, научная ценность которых и пригодность для публикации оценена редакционным советом журнала.

В состав редакционного совета входят специалисты внесшие значительный вклад в развитие науки. Все участники редакционного совета имеют ученые степени.

Все научные статьи, поступившие в редакцию журнала, проходят двойное слепое рецензирование.

Редакционный совет журнала приглашает к сотрудничеству специалистов специальностей:

- Экономика. Экономические науки;
- Политика. Политические науки;
- Комплексное изучение отдельных стран и регионов.

для подготовки специальных тематических выпусков.

**Электронный адрес:** [izdanie-k@list.ru](mailto:izdanie-k@list.ru).

Правила оформления статей, архив и дополнительная информация размещены на сайте: <http://etnosocium.ru/almanakh-krym>.

---

### Специальности:

08.00.05 Экономика и управление народным хозяйством

08.00.08 Финансы, денежное обращение и кредит

08.00.14 Мировая экономика

---

Оригинал-макет подготовлен Фондом поддержки межнациональной культуры и общественных международных отношений.

105066, Москва, Спартаковская ул., д. 19, стр. 3.

**Тел.:** +7 (495) 708-3000

Зам. главного редактора **Чапкин С.В.**

Корректор **Белоусова Е.А.**

Верстка и дизайн **Брик Т.А.**

Бумага офсетная №1.

Гарнитура Minion Pro

Формат 60x90/16.

Тираж 1000 экз. Усл. п.л. 8,75



Certificate of registration of mass media

ПИ № ФС77-59046

Founded in August 18, 2014

Эл. № ФС77-62319

Founded in July 3, 2015

# *Альманах «CRIMEA»*

## *№ 19*

**Founder:** The fund for the support of inter-ethnic culture and public and international relations

ISSN 2658-7793

4 issues per year

**Site:** <http://etnosocium.ru/almanakh-krym>

Входит в перечень рецензируемых научных изданий ВАК РФ.

**Languages:** Russian, English.

The journal's materials are placed on Russian Scientific Electronic Library, Electronic Journals Library (Cyberleninka).

Moscow 2020

## Aims and Scope

Creating our almanac, we wanted to unite the efforts, thoughts, feelings of those who perceive the Crimea not only from the point of view of historical experience of past generations, but also as a place where there is still a lot and a lot to work, to work for people of different cultures, different ethno-confessional orientations, people of different generations, reflecting on the political fate of the peninsula.

Almanac "CRIMEA" is international both in terms of the editorial structure and expert board and authors and subjects of publications.

The journal is intended to publish results of the fundamental and applied scientific researches of the Russian and foreign scientists in the form of scientific articles. review scientific material, bibliographical reviews on specific topics of scientific researches. The journal may publish the materials with the scientific value and suitability for publication valued by the journal editorial board.

The composition of the Editorial Board consists specialists who made a significant contribution to the development of science. All members of the Editorial Board have academic degrees.

An bilateral anonymous ("blind") peer review method is mandatory for processing of all scientific manuscripts submitted to the editorial staff of Almanac "CRIMEA". This implies that neither the reviewer is aware of the authorship of the manuscript, nor the author maintains any contact with the reviewer.

The editorial board of the journal invites for cooperation the professionals engaged in such spheres as:

- Economy. Economic sciences;
- Politics. Political science;
- Comprehensive study of individual countries and regions;

for thematic issue initiatives with guest editors.

**E-mail:** izdanie-k@list.ru.

Further information regarding notes for contributors, subscription, and back volumes is available at: <http://etnosocium.ru/almanakh-krym>.

---

### Specialties:

08.00.05 Economics and Management of National Economy

08.00.08 Finance, money circulation and credit

08.00.14 World Economy

---

The fund for the support of inter-ethnic culture and public and international relations.

#### Address of the Editorial Board:

19-3. Spartakovskaya str., 105066, Moscow, Russia.

**Ph.** +7 (495) 708-3000

Deputy. Chief Editor **Chapkin S.V.**

Corrector **Belousova E.A.**

Layout **Brik T.A.**

Offset paper №1.

Size 60x90/16.

Printing run 100 copies. Open price.

# РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

## Главный редактор:

**Рябова Е.И.**, кандидат политических наук, заместитель директора по учебной и воспитательной работе Института экономики и права (филиала) ОУП ВО «Академии труда и социальных отношений» в г. Севастополе. С 2013 года руководит научно-политическим проектом «Альманах «Крым»» издательского центра «ЭТНОСОЦИУМ», разработчик и преподаватель курсов повышения квалификации для государственных гражданских служащих в г. Севастополе. Практикующий юрист, специалист по трудовым и служебным спорам.

## Заместитель главного редактора:

**Халимбеков Х.З.**, доктор экономических наук, профессор, международный эксперт.

**Кондрашихин А.Б.**, доктор экономических наук, профессор, профессор кафедры экономики и менеджмента, Институт экономики и права (филиал) ОУП ВО «Академия труда и социальных отношений» в г. Севастополе.

## Ученый совет:

**Абрамов В.Л.**, доктор экономических наук, профессор, главный научный сотрудник Института исследований международных экономических исследований Финансового университета при Правительстве Российской Федерации.

**Белов В.Г.**, доктор экономических наук, профессор, Вольное экономическое общество (Президент).

**Болотских Е.Г.**, почетный член Российской Академии Художеств, Заслуженный художник Российской Федерации, Член Российского Союза Художников, Московского Союза Художников, Творческого Союза Художников России, Международного Художественного Фонда, Профессор Кафедры дизайна РГСАИ.

**Водолацкий В.П.**, доктор социологических наук, депутат Государственной Думы Российской Федерации, Верховный Атаман Союза Казаков-Воинов России и Зарубежья, Казачий генерал.

**Дорина Е.Б.**, доктор экономических наук, профессор, заведующий кафедрой Национальной экономики и государственного управления, Белорусский государственный экономический университет, г. Минск, Республика Беларусь.

**Кантаева О.В.**, доктор экономических наук, аттестованный аудитор РФ, Генеральный директор ООО «Аудиторская фирма «ЛЮДМИЛА».

**Ларина Т.В.**, кандидат экономических наук, заместитель начальника управления - начальник отдела Департамента экономического развития города Севастополя.

**Мартынкин А.В.**, кандидат исторических наук, директор Центра политических и этноконфессиональных исследований при Филиале МГУ в г. Севастополе, и.о. заместителя декана историко-филологического факультета, доцент кафедры истории и международных отношений Филиала МГУ в г. Севастополе.

**Михайленко А.Н.**, доктор политических наук, профессор, государственный советник Российской Федерации 3 класса.

**Мурашко С.Ф.**, профессор, доцент. Почетный работник высшего профессионального образования Российской Федерации, Профессор кафедры русского и иностранных языков, Московская академия Следственного комитета Российской Федерации.

**Наумова Г.Р.**, доктор исторических наук, профессор МГУ имени М.В. Ломоносова.

**Стаськов Н.В.**, доктор политических наук, эксперт.

**Терновая Л.О.**, доктор исторических наук, профессор МАДИ (Московский автомобильно-дорожный государственный технический университет).

**Тумакова С.В.**, доктор экономических наук, доцент, профессор кафедры Экономики и менеджмента, Институт экономики и права (филиал) ОУП ВО «АТиСО» в г. Севастополе.

**Фотина Л.В.**, доктор экономических наук, профессор Российской академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации.

**Хонали Курбонзода**, доктор исторических наук. Профессор, ректор Государственного учреждения «Республиканский Институт Повышения Квалификации и Преподготовки Работников Сферы Образования», Таджикистан. Республиканский Институт Повышения Квалификации и Преподготовки Работников Сферы Образования.

**Янускина В.В.**, кандидат юридических наук, старший преподаватель кафедры правоведения и практической юриспруденции Института общественных наук Российской академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации.

## **Международный блок:**

**Инь Жуюй**, КНР, Дальневосточный Федеральный Университет.

**Сорвилов Б.В.**, доктор экономических наук, профессор, зав. кафедры Экономической теории и мировой экономики Гомельского государственного университета имени Франциска Скорины.

**Вань Хайянь**, кандидат экономических наук. Старший научный сотрудник, Заместитель заведующии Центра по изучению ЦА, Центр по изучению России, Институт международных отношений и регионального развития и Институт по изучению ШОС Восточно-китайского педагогического университета.

## EDITORIAL COUNCIL

### Chief Editor:

**Ryabova E.I.**, Candidate of Political Sciences, Deputy Director for Academic and Educational Work, Institute of Economics and Law (Branch), educational institutions of higher education unions «Academy of Labor and Social Relations» in Sevastopol. Developer and teacher of advanced training courses for public affairs of employees in the city of Sevastopol. Leading expert on labor and official disputes.

### Deputy Chief Editor:

**Halimbekov Kh.Z.**, Doctor of Economics, professor, international expert.

**Kondrashihin A.B.**, Doctor of Economics, Professor, Department of Economics and Management, Institute of Economics and Law (Branch) “Academy of Labour and Social Relations” in Sevastopol.

### Academic Council:

**Abramov V.L.**, Doctor of Economic Sciences, Professor. Chief Researcher of the Russian Federation Government Institute for International Economic Research of the Financial University.

**Belov V.G.**, Doctor of economic sciences, Professor, Free Economic Society (President).

**Bolotskih E.G.**, Honored Member of the Russian Academy of Arts, Honored Artist of the Russian Federation, Member of the Russian Union of Artists, the Moscow Union of Artists, the Creative Union of Artists of Russia, the International Art Foundation, Professor of the Design Department of the Russian State University of Art and Design.

**Dorina E.B.**, Doctor of Economic Sciences, Professor, Head of the Department of National Economy and Public Administration, Belarusian State Economic University, Minsk, Republic of Belarus.

**Fotina L.V.**, Doctor of Economic Sciences, Professor of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration.

**Honali Kurbonzoda**, Doctor of Historical Sciences. Professor, Rector of the “National Institute of professional development and training of educators”, Tajikistan.

**Kontaeva O.V.**, Doctor of Economic Sciences, Certified Auditor of the Russian Federation, General Director of “Lyudmila” Audit firm.

**Larina T.V.**, Candidate of Economic Sciences, Deputy Head of the eco-

conomic development department in Sevastopol.

**Martinkin A.V.**, Candidate of Historical Sciences, Director of the Center for Political and Ethnic Confessional Studies at the Moscow State University in Sevastopol, Deputy Dean of the Faculty of History and Philology, Associate Professor of the Department of History and International Relations of the Moscow State University in Sevastopol.

**Mikhaylenko A.N.**, Doctor of Political Sciences, Professor, State Counselor of the Russian Federation of the 3rd class.

**Murashko S.F.**, Professor. Honored Worker of Higher Professional Education of the Russian Federation, Professor of the Department of Russian and Foreign Languages, Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation.

**Naumova O.V.**, Doctor of Historical Sciences, Professor, Lomonosov Moscow State University.

**Stas'kov N.V.**, Doctor of Political Sciences, Expert.

**Ternovaya L.O.**, Doctor of Historical Sciences, Professor MADI (The Moscow Automobile and Road Construction University).

**Vodolackiy V.P.**, Doctor of Social Sciences, Deputy of the State Duma of the Russian Federation, Supreme Ataman of the Union of Cossacks of Russia and abroad Warriors, Cossack General.

**Yanuskina V.V.**, Candidate of Law, Lecturer of the department of jurisprudence and practical jurisprudence, Institute of Social Sciences of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration.

**Yumakova S.V.**, Doctor of Economic Sciences, Professor, Senior lecturer, Department of Economics and Management, Institute of Economics and Law in Sevastopol.

### **International block:**

**In Jui**, People's Republic of China, Far Eastern Federal University.

**Sorvirov B.V.**, Doctor of Economic Sciences, Professor, Head of the Department of Economic Theory and World Economy of Francis Skaryna Gomel State University.

**Wang Haiyan**, Candidate of Economic Sciences. Senior Researcher, Deputy Head of the Center for Central Asian Studies, Center for Russian Studies, Institute of International Relations and Regional Development and the Institute for the Study of the SCO East China Pedagogical University.



# Содержание

## ***Крым в мировой экономике и геополитике***

<b><i>Ильченко В.Н.</i></b> Принципы целесообразного и рационального построения модели взаимодействия «работодатель — государство — безработный».....	11
<b><i>Кузьмина А.В., Борисов С.Д.</i></b> История Севастопольского радиозавода в 1967 – 1991 годах.....	21
<b><i>Сорвилов Б.В., Баранов А.М.</i></b> Конкуренция в современной информационной экономике.....	30

## ***Экономика и право***

<b><i>Саглаева Н.А.</i></b> Об актуальной для экономического оборота цивилистической проблеме сущности, видов «представительства без полномочия» и расположения среди этих видов случаев «заключения сделки неуполномоченным лицом»...49
--

## ***Экономика туризма.***

### ***Финансы и денежное обращение***

<b><i>Вознесенский И.С.</i></b> Самоорганизация здоровья и отдыха — резервы рекреации и персональной эффективности.....	65
---	----

## ***Экономика и живая история***

<b><i>Терновая Л.О.</i></b> Крымские камни — хранители памяти о полуострове.....	75
<b><i>Мануйлов Н.Е.</i></b> Забытые имена русских путешественников: Федор Васильевич Каржавин — «Русский Христофор Колумбус». К 275-летию со дня рождения.....	86

## ***Пресс-релизы, новости***

<b><i>В Херсонесе подписали стратегически значимые договоры о сотрудничестве.....</i></b>	131
<b><i>В Херсонесе приняли присягу курсанты школы водолазов.....</i></b>	133
<b><i>Аннотации.....</i></b>	135
<b><i>Авторы.....</i></b>	139

# Content

## ***Crimea in the world economy and geopolitics***

<b><i>Ilchenko V.N.</i></b> The principles of the appropriate and rational construction of the model of interaction “employer - state - unemployed” .....	11
<b><i>Kuzmina A.V., Borisov S.D.</i></b> Sevastopol radio plant history in 1967-1991.....	21
<b><i>Sorvirov B.V., Baranov A.M.</i></b> Competition in modern information economy.....	30

## ***Economics and Law***

<b><i>Saglayeva N.A.</i></b> About the actual for economic turnover civilistic problem of essence, types of «representation without authority» and location among these types of cases of «conclusion of the transaction by the unauthorized person».....	49
---	----

## ***Tourism Economics. Finance and money circulation***

<b><i>Voznesenckiy I.S.</i></b> Self-organization of health and relaxation - reserves of recreation and personal effectiveness.....	65
---	----

## ***Economy and Living History***

<b><i>Ternovaya L.O.</i></b> Crimean stones - guardians of the memory of the peninsula.....	75
<b><i>Manuylov N.E.</i></b> Forgotten names of Russian travelers: Fedor Vasilyevich Karzhavin - “Russian Christopher Columbus”. On the occasion of the 275th birthday.....	86

## ***Press Releases and News***

<i>Strategic cooperation agreements signed in Chersonesos</i> .....	131
<i>In Chersonesos, students of the school of divers took an oath</i> .....	133

<b><i>Abstracts</i></b> .....	137
<b><i>Authors</i></b> .....	140

## Аннотации

Ильченко В.Н.

### **Принципы целесообразного и рационального построения модели взаимодействия «работодатель – государство – безработный»**

В мире создана теоретическая база и накоплен необходимый опыт противодействия безработице и социальной защиты безработных для использования в любой стране с учетом специфики ее экономики и принципов социальной политики. Показано, что в России действует система, адекватная складывающимся условиям. К недостаткам этой системы относятся: отсутствие государственного страхования безработицы и низкие размеры пособия по безработице.

**Ключевые слова:** международный рынок труда, Международная организация труда, безработица, работодатели, социальная политика, государственная политика занятости.

Кузьмина А.В.

Борисов С.Д.

### **История севастопольского радиозавода В 1967-1991 годах**

В статье рассматривается история возникновения, развития и закрытия одного из крупнейших градообразующих предприятий Севастополя – радиозавода «Муссон». Отражена роль предприятия в развитии инфраструктуры города. Проведен анализ успешности мероприятий по механизации и автоматизации, их влияния на рост объемов производства и производительности труда. Представлена номенклатура продукции завода на заключительном этапе его развития (1981-1991 годы).

**Ключевые слова:** радиотехническая промышленность, оборонный комплекс СССР, номенклатура, УКВ и КВ радиостанции.

Сорвилов Б.В.

Баранов А.М.

### **Конкуренция в современной информационной экономике**

В статье рассматривается институциональный механизм влияния информационных технологий на конкурентные стратегии фирм, выявлены основные характеристики фирм в информационной конкурентной среде, систематизированы основные принципы конкурентного поведения фирмы в информационной экономике, проанализированы монополистические модели поведения институциональных потребителей в информационной экономике, рассматриваются информационные издержки фирм, ценовая и неценовая конкуренция в условиях информатизации социально-экономической сферы.

**Ключевые слова:** информационное общество, информационная экономика, конкуренция, стратегия фирм, монополизм.

Саглаева Н.А.

### **Об актуальной для экономического оборота цивилистической проблеме сущности, видов «представительства без полномочия» и расположения среди этих видов случаев «заключения сделки неуполномоченным лицом»**

Статья посвящена освещению значимой для экономического оборота гражданско - правовой проблемы сущности и видов часто упоминаемого в доктрине «пред-

ставительства без полномочия» и, соответственно, проблемы расположения среди этих видов случаев «заключения сделки неуполномоченным лицом»: автором приведены теоретические подходы к пониманию представительства без полномочия, что подтверждает отсутствие в цивилистике единообразного понимания содержания указанной категории. По мнению автора, указанный пробел в теории гражданского права нежелателен с позиций правового регулирования, правоприменения и экономического оборота.

**Ключевые слова:** представительство без полномочия, заключение сделки неуполномоченным лицом, действия в чужом интересе без полномочия.

***Вознесенский И.С.***

### **Самоорганизация здоровья и отдыха — резервы рекреации и персональной эффективности**

Личный и профессиональный успех любого человека в настоящее время определяется не только наличием у специалистов необходимых знаний и умений работать с людьми, но и навыками развития персональной эффективности. Ее важнейшими компонентами выступает самоорганизация, включающая самоорганизацию здоровья и отдыха. Существуют различные теории, помогающие реализовать потребность человека в более продуктивном использовании своего времени, связанные с анализом биологических ритмов. Также в практическом плане есть тенденция развития рекреационной культуры, в которое имеются как институализированные компоненты, так и компоненты самоорганизации здоровья и отдыха. Их успешному сочетанию способствует создание особых рекреационных пространств.

**Ключевые слова:** рекреация, рекреационное пространство, самоорганизация, здоровье, отдых, биологические ритмы, профессиональная культура, персональная эффективность.

***Терновая Л.О.***

### **Крымские камни — хранители памяти о полуострове**

В статье рассмотрена история уникальной минеральных крымских минералов, которая вошла в качестве неотъемлемой части в историю российской культуры. Помимо того, что минерал содержит в себе богатейшую информацию о недрах, что актуально с точки зрения экономики, он является частью богатейшей символической палитры как коллективного восприятия реальности, так и индивидуального понимания места человека в жизни.

**Ключевые слова:** камень, минерал, лапидарий, Крым, история, культура.

***Мануйлов Н.Е.***

### **Забывшие имена русских путешественников: Федор Васильевич Каржавин - «Русский Христофор Колумбус». К 275-летию со дня рождения**

Статья посвящена изучению литературной и общественной деятельности Федора Васильевича Каржавина, одного из активных участников просветительского движения в России второй половины XVIII-начала XIX в. Собрано и изучено по архивным источникам и малоизвестным печатным изданиям ценное литературное наследие Ф.В. Каржавина, показывающее его творческий путь не только как интеллигента-разночинца, но и как путешественника и мастера травелога.

**Ключевые слова:** история, геополитика, путешествия, травелог, освободительное движение.

## Abstracts

*Ichenko V.N.*

### **The principles of the appropriate and rational construction of the model of interaction “employer - state - unemployed”**

The world has created a theoretical base and accumulated the necessary experience of countering unemployment and social protection of the unemployed for use in any country, taking into account the specifics of its economy and the principles of social policy. It is shown that in Russia there is a system that is adequate to the prevailing conditions. The disadvantages of this system include: the lack of state unemployment insurance and low unemployment benefits.

**Keywords:** international labor market, International Labor Organization, unemployment, employers, social policy, state employment policy.

*Kuzmina A.V.*

*Borisov S.D.*

### **Sevastopol radio plant history in 1967-1991**

The article discusses the history of the emergence, development and closure of one of the largest city-forming enterprises of Sevastopol - radio plant “Monsoon”. The role of the enterprise in the development of the city infrastructure is reflected. The analysis of the success of mechanization and automation measures, their impact on the growth of production volumes and labor productivity is carried out. The nomenclature of the plant's products at the final stage of its development (1981-1991) is presented.

**Keywords:** radio engineering industry, defense complex of the USSR, nomenclature, VHF and HF radio stations.

*Sorvirov B.V.*

*Baranov A.M.*

### **Competition in modern information economy**

The article considers the institutional mechanism of the influence of information technologies on the competitive strategies of firms, identifies the main characteristics of firms in the information competitive environment, systematizes the basic principles of competitive behavior of the firm in the information economy, considers monopolistic models of behavior of institutional consumers in the information economy, considers the information costs of firms, price and non-price competition in conditions of informatization of the social and economic sphere.

**Keywords:** information society, information economy, competition, strategy of firms, monopoly.

*Saglayeva N.A.*

### **About the actual for economic turnover civilistic problem of essence, types of «representation without authority» and location among these types of cases of «conclusion of the transaction by the unauthorized person»**

The article is devoted to the coverage of the essence and types of the «representation without authority» often mentioned in the doctrine and, accordingly, the problem of location among these types of cases of conclusion of a transaction by an unauthorized person. The author presents the theoretical approaches to the understanding of the content of representation without authority, which confirms the lack of the same understanding of this

category in civil law. According to the author, this gap in the theory of civil law is undesirable from the standpoint of legal regulation, law enforcement and economic turnover.

**Keywords:** representation without authority, conclusion of a transaction by an unauthorized person, actions in someone else's interest without authority.

*Voznesenkiy I.S.*

**Self-organization of health and relaxation - reserves  
of recreation and personal effectiveness**

The personal and professional success of any person is currently determined not only by the availability of the necessary knowledge and skills to work with people, but also the skills of developing personal effectiveness. Its most important components are self-organization, including self-organization of health and relaxation. There are various theories that help to realize a person's need for a more productive use of his time associated with the analysis of biological rhythms. Also, in practical terms, there is a tendency for the development of a recreational culture in which there are both institutionalized components and components of self-organization of health and relaxation. Their successful combination is facilitated by the creation of special recreational spaces.

**Keywords:** recreation, recreational space, self-organization, health, rest, biological rhythms, professional culture, personal effectiveness.

*Ternovaya L.O.*

**Crimean stones - guardians of the memory of the peninsula**

The article discusses the history of the unique Crimean mineral minerals, which entered as an integral part in the history of Russian culture. In addition to the fact that the mineral contains a wealth of information about the bowels, which is relevant from the point of view of economics, it is part of a rich symbolic palette of both a collective perception of reality and an individual understanding of a person's place in life.

**Keywords:** stone, mineral, lapidary, Crimea, history, culture.

*Manuylov N.E.*

**Forgotten names of Russian travelers:**

**Fedor Vasilyevich Karzhavin - "Russian Christopher Columbus".**

**On the occasion of the 275th birthday**

The article is devoted to the study of the literary and social activities of Fyodor Vasilyevich Karzhavin, one of the active participants in the educational movement in Russia in the second half of the 18th-early 19th centuries. The valuable literary heritage of F.V. was collected and studied from archival sources and little-known print publications. Karzhavina, showing his career not only as an intellectual, a raider, but also as a traveler and a travelogue master.

**Keywords:** history, geopolitics, travel, travelogue, liberation movement.

## Авторы

**Баранов А.М.** - кандидат экономических наук, доцент кафедры экономической теории и мировой экономики. (Гомельский государственный университет имени Франциска Скорины, Белоруссия.

**Борисов С.Д.** - филиал Московского государственного университета имени М.В. Ломоносова в Севастополе, исследователь.

**Вознесенский И.С.** - старший преподаватель, Московский автомобильно-дорожный государственный технический университет (МАДИ).

**Ильченко В.Н.** - доцент кафедры экономики и менеджмента, Институт экономики и права (филиал) ОУП ВО «Академия труда и социальных отношений» в г. Севастополь.

**Кузьмина А.В.** - кандидат исторических наук, доцент кафедры истории и международных отношений, Филиал Московского государственного университета имени М.В. Ломоносова в Севастополе.

**Мануйлов Н.Е.** - вице-президент Межрегиональной общественной организации «Общество дружбы с Кубой».

**Саглаева Н.А.** - старший преподаватель кафедры гражданского права и процесса Института экономики и права (филиал) Образовательного учреждения профсоюзов высшего образования «Академия труда и социальных отношений» в г. Севастополе.

**Сорвилов Б.В.** - доктор экономических наук, профессор. Заведующий кафедрой экономической теории и мировой экономики. Гомельский государственный университет имени Франциска Скорины, Белоруссия.

**Терновая Л.О.** - профессор кафедры социологии и управления МАДИ (Московский автомобильно-дорожный государственный технический университет).

## Authors

**Baranov A.M.**, PhD in Economics, Associate Professor, Department of Economic Theory and World Economy. (Gomel State University named after Francis Skorina, Belarus.

**Borisov S.D.**, Sevastopol Branch of Moscow State University, researcher.

**Ilchenko V.N.**, Associate Professor, Department of Economics and Management, Institute of Economics and Law (branch), Academy of Labor and Social Relations in Sevastopol.

**Kuzmina A.V.**, PhD in History, Associate Professor of the Department of History and International Relations, Sevastopol Branch of Moscow State University.

**Manuylov N.E.**, Vice-President of the Interregional Public Organization “Friendship Society with Cuba”.

**Saglayeva N.A.**, Senior Lecturer of Department of Civil Law and Process of the Institute of Economics and Law of the Educational Institution of the Trade Unions of Higher Education «Academy of Labour and Social Relations» in Sevastopol.

**Sorvirov B.V.**, Doctor of Economics, Professor. Head of the Department of Economic Theory and World Economy. Gomel State University named after Francis Skorina, Belarus.

**Ternovaya L.O.**, Doctor of Historical Sciences, Professor (The Moscow Automobile and Road Construction University).

**Voznesenckiy I.S.**, Lecturer of the Department of Sociology and Management, Business coach, specialist in personal and collective effectiveness.